



**ကညီဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျဲးသုးမ့ၢ်ဒိၣ် အလံာ်ဟ့ၣ်ယုၢ်ဆူ
တၢ်မၤလၢကပီၤကညီဒီကလုာ်မၤထူၣ်ရၤမ့ၢ်နံၤစိးက့ၤ (၇၄)ဝိတဝီ
လါအီကုာ် (၁၂)သီ-၂၀၂၄ နံၣ်**

မ့ၢ်နံၣ်-၁၂/၈/၂၀၂၄

ကညီဒီကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်, သုးခိၣ်သုးန့ၢ်သုးမ့ၢ်သံာ်ဘိ ကညီသးစၢ်မုၢ်ခွါဒီးထံဖိကီၢ်ဖိ ကမျၢၢ်ခဲ
လၢာ်သ့ၣ်သ့ၣ်ဧၤ-----။

ပွဲၤဒီးတၢ်ယုးယိာ်ပာ်ကဲအါ အဆိကစံးယဲမ့ၢ်တၢ်သးခုအဒိၣ်အအါလၢ ပမၤလၢကပီၤ
သကိးဘၣ် ကညီဒီကလုာ်မၤထူၣ်ရၤမ့ၢ်နံၤ စိးက့ၤ(၇၄)ဝိတဝီ လၢအလီၤဘၣ်ဖဲ ၂၀၂၄နံၣ်လါအီကုာ်
(၁၂)သီအံၤန့ၣ်လီၤ။

ကီၢ်ခိၣ်စိးဘးအူက့ၢ် သုးခိၣ်ကျၢၢ်စဲခ့ၣ်ဒီးခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒူတနီၤ ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးသမူလၢ အပူၤ
ကလုာ်အဂီၢ် လၢကညီတၢ်ပၢၢ်ဆါအတၢ်ဒုးအပူၤ ဖဲၣ်ၣ်ၣ်ၣ်ၣ် လါအီကုာ်(၁၂)သီအယိ လါအီကုာ်အံၤ
ကဲထီၣ်ဝဲ တၢ်သးအုးအမ့ၢ်နံၤလၢ ကညီဖိတဖၣ်အဂီၢ် ဒ်အမ့ၢ်ဝဲကညီဒီကလုာ် မၤထူၣ်ရၤမ့ၢ်နံၤန့ၣ်လီၤ။
မၤထူၣ်ရၤမ့ၢ်ပူၤလၢအအဲၣ်အပူၤကလုာ်တီဒီး အပူၤကလုာ်တူၢ်ဆါအသးဒီးဟ့ၣ်လီၤကွံာ် အသးသမူလၢ
ပူၤအါဂၤ အတၢ်ဘၣ်ဘျူးဘၣ်ဖျိာ်အဂီၢ်လီၤ။ မၤထူၣ်ရၤ တက့ၢ်တၢ်လၢ အနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲအဂီၢ်ဘၣ်။

ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျၢၣ် သ့ၣ်ညါဝဲလၢ ကီၢ်ခိၣ်စိးဘးအူက့ၢ်မ့ၢ်ခိၣ်န့ၢ်အဒိၣ်အထီကတၢ်တဂၤ လၢကညီတၢ်
ပၢၢ်ဆါအပူၤ မ့ၢ်ခိၣ်န့ၢ်လီၤဆီတဂၤလၢ ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးသမူဒ် မၤထူၣ်ရၤတၢ်နီၢ်လၢအကဲထီၣ် ဒိတဲာ်
အဂ့ၤကတၢ်တုၤလၢခဲအံၤဒီးဆူညါလၢ အကြးကၢကီၢ်ဒီးတၢ်မၤလၢကပီၤန့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်န့ၣ်အယိ
Kaw Thoo Lei Governing Body (KGB) တၢ်အိၣ်ဖျိာ်လၢ အဘၣ်တၢ်မၤအီၤဖဲ ၁၉၅၁နံၣ်လါ အ့ၣ်ဖျိာ်
အပူၤန့ၣ် တၢ်စံးကတိးဒီးပာ်ပနီၣ်က့ၤ လါအီကုာ်(၁၂)သီ လၢအမ့ၢ်ကီၢ်ခိၣ်စိးဘးအူက့ၢ် သုးခိၣ်ကျၢၢ်
စဲခ့ၣ်ဒီးအသကိးတဖၣ် ဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးသမူအမ့ၢ်နံၤအံၤ တၢ်ပာ်ပနီၣ်အီၤလၢ ကညီဒီကလုာ်မၤထူၣ်ရၤ
အမ့ၢ်နံၤန့ၣ်လီၤ။ တၢ်မၤလၢကပီၤမၤထူၣ်ရၤမ့ၢ်နံၤအံၤ တမ့ၢ်ထဲကီၢ်ခိၣ်စိးဘးအူက့ၢ်ဒီးခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒူလၢ
အဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးသမူတဘျီပီ ဖဲမ့ၢ်နံၤအံၤန့ၣ်ဘၣ် ဘၣ်ထွဲဃုာ်စ့ၢ်ကိးဒီး ခိၣ်န့ၢ်သိၣ်ဒူ အဂုာ်အဂၤ
လၢ အဟ့ၣ်လီၤကွံာ်အသးသမူလၢ ထံကီၢ်ဒီးပူၤကလုာ်အဂီၢ် ထံဖိကီၢ်ဖိကမျၢၢ်လၢ အဟ့ၣ်လီၤကွံာ်
အသးသမူလၢ တၢ်ပၢၢ်ဆါအတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ အပူၤခဲလၢာ်လီၤ။ လီၤဆီဒၣ်တၢ်ဖဲ တၢ်မၤလၢကပီၤ
တၢ်ယုးယိာ်ဆူ မၤထူၣ်ရၤလၢအလဲၤပူၤကွံာ်တဖၣ် အကတီၢ်န့ၣ် ပကအိၣ်ဒီးသ့ၣ်နီၣ်ထံၣ်မ့ၢ်က့ၤအဝဲသ့ၣ်
အသးသမူ, သ့ၣ်ထံကပၤကဝါဒီးတၢ်အဲၣ် ထံကီၢ်ဒီးပူၤကလုာ်အသးလၢ အမ့ၢ်တၢ်ကၢပူၤကၢ ကလံၤ
တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

တၢ်ပၢၢ်ဆါမူဒါလၢ အတဝံၤတတဲာ်ဒိးဘၣ်အံၤ ပကမၤဒီးတုၤ အကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်ဒီးဝံၤဝဲတစု
အဂီၢ် အလီၢ်အိၣ်လၢ ပကအာ်လီၤအီၤလီၤပသးဒီးမၤအဂ့ၤကတၢ် ဒ်တၢ်သ့အိၣ်ဒီးပူၤအသိးန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲ
စံာ်စိးမူဒါဖးဒိၣ်တခါလၢပဂီၢ်န့ၣ်လီၤ။

ပူၤကလုာ်ခိၣ်န့ၢ်ဒိၣ်ထီတဖၣ်အတၢ်မၤမူဒါဝံၤဝဲလံ ဘၣ်ဆၣ်ကျဲသနူလၢအဒါလီၤဝဲလၢ သးသမူ
သ့ၣ်ထံကပၤကဝါတဖၣ် ဒီးအတၢ်တိာ်ပာ်တၢ်မ့ၢ်လၢတဝံၤဒိးဘၣ် ခိၣ်န့ၢ်ဒိၣ်ထီအတၢ်န့ၣ်ကျဲဒီး တၢ်မာ်



ကရင်အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် -မှ
(၇၄)ကြိမ်မြောက် ကရင်အမျိုးသားအာဇာနည်နေ့
အထိမ်းအမှတ်အခမ်းအနားသို့ ပေးပို့သော
ဂုဏ်ပြုသဝဏ်လွှာ

ရက်စွဲ- ၁၂ / ၈ / ၂၀၂၄။

လေးစားအပ်ပါသော ကရင်အမျိုးသားခေါင်းဆောင်၊ တပ်ဗိုလ်တပ်မှူးများ၊ ရဲဘော်များ၊ ကရင်လူငယ်မောင်မယ်များနှင့် ပြည်သူလူထုအပေါင်းတို့-----။

၂၀၂၄ခုနှစ် ဩဂုတ်လ(၁၂)ရက်နေ့တွင် ကျရောက်သည့် (၇၄)ကြိမ်မြောက် ကရင်အမျိုးသားအာဇာနည်နေ့ အထိမ်းအမှတ်ကို အတူတကွကျင်းပ ဂုဏ်ပြုခွင့်ရသည့်အတွက် ဝမ်းမြောက်ရပါကြောင်း ဦးစွာဖော်ပြအပ်ပါသည်။

ဩဂုတ်လ(၁၂)ရက်နေ့သည် ဥက္ကဋ္ဌကြီးစောဘဦးကြီး၊ဗိုလ်ချုပ်စောစိုင်းကေနှင့် ခေါင်းဆောင်ရဲဘော်အချို့ ကရင်အမျိုးသားများအတွက် ကရင်လက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေးတွင် အသက်စွန့်ခဲ့ကြသည့် ဝမ်းနည်းကြေကွဲဖွယ်နေ့အာဇာနည်နေ့ပင်ဖြစ်ပါသည်။

အာဇာနည်(ခေါ်)မာတုရသည် မိမိကိုယ်ကျိုးကိုမငှ့ အမျိုးသားအပေါ်သစ္စာစောင့်သိပြီး မျိုးချစ်စိတ်နှင့်အများကောင်းကျိုးအတွက် ရဲရင့်စွန့်စားသောသူ၊ အသက်ကိုစွန့်လွှတ်အနစ်နာခံသူဖြစ်မှ အာဇာနည်ဟု သတ်မှတ်နိုင်ပါသည်။

ဥက္ကဋ္ဌကြီးစောဘဦးကြီးသည် ကရင်အမျိုးသားတော်လှန်ရေး၏ အမြင့်ဆုံးသောခေါင်းဆောင်ဖြစ်သည်။ ကမ္ဘာသိ၊ မြန်မာသိထူးခြားသောခေါင်းဆောင်ဖြစ်ပြီး အာဇာနည်တို့၏သေရိုးထုံးစံအတိုင်း ပီပြင်စွာ အသက်စွန့်ခဲ့သည့် ယနေ့ထက်တိုင်မက နောင်ကာလများစွာအထိ စံပြုရသည့် ဂုဏ်ပြုထိုက်သည့် အာဇာနည်ပင် ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် ၁၉၅၁ခုနှစ် ဧပြီလအတွင်း ပြုလုပ်သည့် Kaw Thoo Lei Governing Body(KGB) အစည်းအဝေးမှ ဥက္ကဋ္ဌကြီးစောဘဦးကြီး၊ ဗိုလ်ချုပ်စိုင်းကေ နှင့်အဖွဲ့တို့ ကျ ဆုံးသွားသည့် ဩဂုတ်လ(၁၂)ရက်နေ့ကို ကရင်အမျိုးသားများ၏ အာဇာနည်နေ့အဖြစ် သတ်မှတ်ပြီး ထိုက်ထိုက်တန်တန်ဂုဏ်ပြုရခြင်းဖြစ်ပါသည်။ ထိုကဲ့သို့ ဂုဏ်ပြုရခြင်းသည် ဥက္ကဋ္ဌကြီးစောဘဦးကြီးနှင့်အတူတကွ ကျဆုံးသွားသော ခေါင်းဆောင်ရဲဘော်တို့ကိုသာ ကွက်ကွက်ကလေးရည်ရွယ်ကျင်းပခဲ့သည်မဟုတ်ဘဲ မိမိတိုင်းပြည်နှင့်လူမျိုးအတွက် ရဲဝံ့စွာအသက်စွန့်ခဲ့ကြသည့် ခေါင်းဆောင်များ၊ ရဲဘော်များနှင့် ပြည်သူလူထုများကိုပါ တပေါင်းတည်းအကျိုးဝင်သက်ဆိုင်လျက် ပါဝင်ကြောင်းကိုလည်း ဖော်ပြလိုပါသည်။ အထူးသဖြင့် ကျဆုံးခဲ့ကြသော အာဇာနည်အပေါင်းတို့ကို ကျွန်ုပ်တို့မှ ဦးညွှတ်ဂုဏ်ပြုချိန်တွင် ၎င်းတို့၏ အဖိုးအနဂုထိုက်တန်သော အသက်သွေးချွေး မြင့်မြတ်သောမျိုးချစ် ပြည်ချစ်စိတ်ဓာတ်တွေကို ပြန်လည်သတိရမြင်ယောင်ကြမည်ဖြစ်သည်။ မပြီးဆုံးသေးသည့် တော်လှန်ရေးတာဝန်များကို အောင်မြင်ပြီးဆုံးသည့်အထိ ကျွန်ုပ်တို့အနေဖြင့် ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွားပါမည့်အကြောင်းကိုလည်း သန့်ရှင်းပြုဆုံးဖြတ်ဖို့ လိုအပ်သည်နှင့်အမျှ ကိုယ်စွမ်းဉာဏ်စွမ်းရှိသမျှ ကြိုးစားလုပ်ဆောင်ကြရမည့် သမိုင်းပေးတာဝန်ကြီးတစ်ရပ်လည်းဖြစ်ပါသည်။

အမျိုးသားခေါင်းဆောင်ကြီး၏တာဝန်များ ကျေပွန်သွားခဲ့ပြီဖြစ်သော်လည်း အသက်သွေးနှင့်ရင်းပြီးခင်းပေးခဲ့သော သူ၏လမ်းစဉ်နှင့်ရည်ရွယ်မျှော်မှန်းချက်များက မပြီးဆုံးသေးပါ။ ခေါင်းဆောင်ကြီးအသက်မစွန့်မှီ လမ်းညွှန်ချမှတ်ခဲ့သည့် သူ၏လမ်းညွှန်မှာကြားချက်များသည် တိုတောင်းသယောင်ရှိသော်လည်း လုပ်ဆောင်အကောင်အထည်ဖော်ရသည့်အပိုင်းတွင်လွယ်လွယ်နှင့်အဆုံးမသတ်နိုင်သည့် နက်ရှိုင်းသောအဓိပ္ပာယ်များနှင့် ပြည့်ဝနေပါသည်။

၁၉၅၀ခုနှစ် ဇူလိုင်လ (၁၇-၁၉)ရက်နေ့တွင် ကျင်းပပြုလုပ်သည့်ဖာပွန်ကွန်ကရက်တွင် ခေအဲန်ယူ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး ဥက္ကဋ္ဌကြီးစောဘဦးကြီးမှ လမ်းညွှန် မိန့်ကြားခဲ့သော မူလေးချက်ဖြစ်သည်

၁။ လက်နက်ချစကားအလျဉ်းမပြောရ။

၂။ ကရင့်လက်နက်ကရင့်လက်ထဲမှာရှိရမည်။

၃။ ကရင်ပြည်အသိအမှတ်ပြုခြင်း ပြီးပြည့်စုံရမည်။

၄။ ကရင့်နိုင်ငံရေးကံကြမ္မာ ကရင်ဖန်တီးခွင့်ရှိရမည်။

ဤလမ်းညွှန်မိန့်ကြားချက်များသည် ခိုင်မာသော သက်သေစကားများပင်ဖြစ်သည်။

လေးစားအပ်ပါသောကရင်အမျိုးသားခေါင်းဆောင်၊ တပ်မှူးတပ်မှူးများ၊ ရဲဘော်များ၊ ကရင်လူငယ်မောင်မယ်များနှင့် ပြည်သူလူထုအပေါင်းတို့

ကျွန်ုပ်တို့၏ ခေါင်းဆောင်စောဘဦးကြီးနှင့်တကွ အာဇာနည်ပီပီအသက်စွန့်ခဲ့ကြသည့် ခေါင်းဆောင်များ၊ရဲဘော်များ၊ ပြည်သူလူထုများ၏ ခရီးလမ်းသည် မဆုံးသေးသလို ကျွန်ုပ်တို့ပခုံးပေါ်ကျရောက်လာသည့် တာဝန်များကို လက်ဆင့်ကမ်းသမိုင်းပေးတာဝန်အဖြစ် အနှစ်(၇၀)ကျော်တိုင် အနိုင်မခံ အရှုံးမပေးဘဲ ကျွန်ုပ်တို့တိုက်ပွဲဝင်နေဆဲဖြစ်ပါသည်။ လွန်ခဲ့သည့်နှစ်ကာလအတွင်း လက်နက်ကိုင်ရင်ဆိုင်တိုက်ပွဲ စစ်မျက်နှာမှသည် စားပွဲဝိုင်းတိုက်ပွဲ(ဝါ)အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး၊ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးနှင့်နိုင်ငံရေးတွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှု စစ်မျက်နှာဆီသို့ ရွေ့လျားသွားခဲ့သော်လည်း ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးကို အကောင်အထည်မဖော်နိုင်ခဲ့ပါ။ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းရပ်လုံးမပေါ်နိုင်ယုံသာမက ပြည်တွင်းစစ်ကသာ အတောမသတ်ဆက်လက်ဖြစ်ပေါ်နေပါသည်။ထို့ကြောင့် ငိုက်မြည်း မေ့လျော့မနေကြဖို့နှင့် အစဉ်သဖြင့် သတိရှိရှိနှင့်တိုက်ပွဲဝင်လှုပ်ရှားကြဖို့ အသိပေး တိုက်တွန်းလိုပါသည်။ အထူးသဖြင့် ဥက္ကဋ္ဌကြီးစောဘဦးကြီးနှင့်တကွ ခေါင်းဆောင်အဆက်ဆက်မှ လက်ဆင့်ကမ်း ချမှတ်ပေးထားခဲ့သည့် လမ်းညွှန်မှုများအပေါ် မားမားမတ်မတ် ရပ်တည်လိုက်နာလုပ်ဆောင်သွားကြဖို့အတွက် ပြည်တွင်းပြည်ပဒေသအသီးသီးမှ မှီတင်းနေထိုင်ကြသည့် ကရင်လူငယ်မောင်မယ်များကိုလည်း အထူးတိုက်တွန်းနှိုးဆော်အပ်ပါသည်။

အချုပ်အားဖြင့် ကရင့်အမျိုးသားလက်နက်ကိုင်တော်လှန်ရေး ဖြတ်သန်းမှု(၇၅)နှစ်၏ ဤ(၇၄)ကြိမ်မြောက် ကရင့်အမျိုးသားအာဇာနည်နေ့ ဂုဏ်ပြုအခမ်းအနားကို ယခုလိုကျင်းပဆင်နွှဲနိုင်ခြင်းသည် မျိုးချစ်စိတ်ဓာတ်ရှင်သန် နိုးကြားတက်ကြွသော ကရင်လူငယ်များနှင့် ကရင်အမျိုးသားပြည်သူလူထုအပေါင်းတို့၏ ထောက်ခံပံ့ပိုးကူညီမှုများကြောင့်သာ ဖြစ်သည့်အတွက် ကျွန်ုပ်တို့နှင့်တကွ ကရင်အမျိုးသားအားလုံးချစ်ကြည်ခြင်း၊ငြိမ်းချမ်းခြင်း ၊ တရားမျှတခြင်းဆိုသည့် ဖြူစင်သန်ရှင်းသောဝတ်ရုံကို လူတိုင်းကိုယ်စီ ခြုံလွမ်းနိုင်ကြပါစေကြောင်း ဆုမွန်ကောင်းပို့သလျက် (၇၄)ကြိမ်မြောက် ကရင့်အမျိုးသားအာဇာနည်နေ့ကို ဤသဝဏ်လွှာအားဖြင့် ဂုဏ်ပြုလိုက်ရပါသည်။

ဖြောင့်မတ်ခြင်း၊ ရဲရင့်ခြင်း၊ ညီညွတ်ခြင်းများမှတစ်ဆင့် အောင်ပွဲပန်းတိုင်ဆီသို့-----။

ကရင်အမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်
ဗဟိုစစ်ဦးစီးဌာနချုပ်
ကော် သူး လေ



ဖျိုးဆဲးဆေးဖိးဖျးဒုးမုဒိး
အလံဆိးဂုးဆိးဘွဲးလး ဆးမးလးမးဖး
ဖျိုးဆဲးမးတုရးမုနံး ဟွဲထု (၇၄)ဝါကတု

လးအိးလဲး(၁၂)ဘု ၂၀၂၄ နံး

ဖျိုးဆဲး ဆိးနီ,ဝိးဒုး,ဝးဘုမုခွာလးဖးဝဲ ထံးဖိးခဲးဖိး ခမုးထိးလူလံးဝဲ-

၂၀၂၄နံး လးအိးလဲး(၁၂)ဘုအနံးယီး မွဲဝါလး ဖျိုးဆဲး“မးတုရး”အမုနံး ဟွဲထုဝါ (၇၄)ဝါကတုဒဲး ဝးထိးလး ပဒိးနုဘးခွဲးယး ဂုးကိးပိးလး မးလးမးဖး “မးတုရး” မုနံးယီးအကိးနီလီာ. လးအိးလဲး(၁၂) ဘုမုနံးယီး ခးဆိးစိးဘးအုးကံး, ဒုးဆိးကျးစဲးကုဒဲး ဆိးနီဝိးဒုးကနး လးဖျိုးဆဲးအဆေးဖိးဖျးအဂး ဘး ဖုလးမုခွဲးအဝးမု လးဆးပိးထုဖးအကိး မုနံးလးအလးဝးအုးဝါ, မွဲဝါ “မးတုရး” အမုနံးလီာ.

(မးတုရး)အခါပယီာစံးဝါနီ ပုကကလး ခွဲးထးခွဲးနုဆိ အဘးခိးဘးတး ထိးလူထိးဆံး,ပုကက လး တီးလိးဝါဒဲး အဆေးအုးလး လးခရးအဖုအဂိးဒဲး အဆဲးဆဲးအဖုခိးပွဲးဒဲး ဆးအဲးဆဲးဆဲးအဝး လး ပုအက အခိးအတးအဂး ထိးဆးထိးနီဝး ထိးဖုလးမုခွဲး အဝးမုမု ဆးအိးကုဒိးစဲးနဲး ဂုးခးဂုးလး “မးတုရး” နီလီာ.

ခးဆိးစိးဘးအုးကံး မွဲဝါဖျိုးဆဲးဆိးနီအကျး ဆိးနီကကလး အထုထိးထုဒဲး ပုကကယးအမံးပိးဒိး လး ဂးဆိးထးဘဲးယးဒဲး လးဆဲးဝါဆဲး ဖုလးမုခွဲးအဝးမု လးဖျိုးထံးခဲး ဆဲးဆဲးအဂး လးဆးဂုးဒုးဝးဒုး အဖးနီအကိး ပးကးအဝါ ဘဲး “မးတုရး” နီလီာ.

လးဆးနီအကိး(၁၉၅၁)နံး လးအုးဖြာအထိ ဆးအိးကိးပိးလး (Kaw Thoo Lei Governing Body-KGB)ဆးအိးကိးအခါနီ ခးဆိးစိးဘးအုးကံး, ဒုးဆိးကျးစဲးကုဒဲး ဆိးနီဝိးဒုး အဖုလးမုခွဲး အဝး မး လးဆးဒုးပုဖး မွဲဝါလးအိးလဲး(၁၂)ဘု အနံးနီ ဆးပိးထုခရး အဖုအဂိးဆိးလး အိးကုဒိးပး ကးစဲးနဲး ဂုးခးဂုးလး “မးတုရး” မုနံးဂိး မးလးမးဖးဝါ ဘဲးမုနံးဒိးမုနံးထီ အဝိးနီလီာ.

ဆးမးလးမးဖးဝါ “မးတုရး”မုနံးယီး မွဲဝါဒလး ခးဆိးစိးဘးအုးကံး ပုဒဲးဆိးနီဝိးဒုးကနးအဂးနီ မွဲအု လးဖျိုးဆဲး ဆးပိးထုဖိးစုဝဲ? ဆးမးနးကနးအဂး ဆိးနီဝိးဒုး,ထံးဖိးခဲးဖိးခမုး အးအဂိးဂိးလး အ ဖုလးမုခွဲးအဝးမု လးဆးဒုးပုဖးလးအဂး ပးပုဝါဆဲးလီာ.

ဖျိုးဆဲးဆိးနီ,ဝိးဒုး,ဝးဘုမုခွာလးဖးဝဲ ထံးဖိးခဲးဖိးခမုးထိးလူလံးဝဲ---

မုနံးကနံးယီး အလးအိးလး ပုဝါထိးလူ ပကဘးအိးကုဒိး မးလးမးဖး နးထုထဲးဆိးနီဝိးဒုး “မးတုရး” လးလး ဖုလးမုခွဲးအဝးမုဒဲး အဆေးမးခိးမးတးဝဲလး ပကဘးယိးလိးမးဒိး ဆးပိးထု အဒိး ဂုးထုလးလး ဂိးဂုးကဲးဂုး လးနဲးလးလးယီး ဘဲးဝိးကနးကုဒဲးအဂး ပကဘးဖိးလိးဝးစု, လးထုလး ယး ယံးယံးဂိးဂိးပုပုပုဒုးဒုး လးဂုးကဖျိုးဒဲးကဖျိုးပးဂိး ပကကးကိးထုလိးဝး လးဆးမးယံးမးဂိး ပိးလးလိးဝးအဂး ပကဘးကျးစံး ခိးခိးဘးဝါနီလီာ.

လးပုဖျိုးဆဲးအဂး ခးဆိးစိးဘးအုးကံး အမုအဒဲးလးပုဝါယု ဘဲးအဝါအိးကုဒိးလးထး ဆးမုလိ လး ဘးဖုလးမုခွဲးပု ခွဲးထံးမုအကိးအဖျိုးယီး လးပုထုထုဘးဝါဒဲးအု, လးလးလးအဝါလးထုထုဘး ဆးဒုးဖးအထိ အဝါအိးကုဒိးလးထး ဆးခဲးနဲးလး အလုဒိးပုဒိးကနး ဘဲးကဒုးနဲးဖးဝးလး ဆးပိးထု အဂးနီလီာ. အဝါဆးခဲးလးယီး အိးဝါဖုခိးဖိးလိးနု လးပုဒဲး အခါပယီာယိးမုလီာ.

လၢ(၁၉၅၀)နံ့ လၢဇူလဲ(၁၇-၁၉)ဘုအနံ့ ဖာပိာဆၢအိၣ်ကိးဖးဒိၣ် (ဖာပွန်ကွန်ကရက်)အခါနီၣ် ခးခိၣ်စီၣ်ဘၢအူကံ့ အိၣ်က့ၣ်လၢထး ဆၢအဂဲးမိၣ်ဂါ (၄) ထံၣ် လၢအမွဲဝါ

- ခွဲလၢအူဝဲ? အဂဲးခဲးနးဆိၣ်လၢဂ့?
- ပုဖျိးအူဝဲ? ကဘၢအိၣ်လၢ ပုဖျိးအူဝဲဖး?
- ပုဖျိးထံၣ်ခး ကဘၢသ့ယၢထီးနဲဒုၣ် အလၢအပွ?
- ပုဖျိးထံၣ်ခးဂဲး အဘိၣ်အထး ပုဖျိးကဘၢဒုးအိၣ်ထးဒုၣ်

ခးခိၣ်စီၣ်ဘၢအူကံ့ အိၣ်က့ၣ်နဲလၢထး ဆၢခဲးခါအကိၣ်အဖျိးယီၣ် မွဲဝါဆၢခဲး မၢလုထွာအဂုးအ ခါနီၣ်လီၤ. ဖျိးဆၢခိၣ်ခါ ဝိးဒုး ဝးဘၢမုၢ်ခွါ လၢဖးဒဲ ထံၣ်ဖိၣ်ခးခါခါမုးထီးလုၤဝဲဒုး-----

ပခးခိၣ်စီၣ်ဘၢအူကံ့ဒဲ ခိၣ်ခါဝိးဒုး မၢတုရၢလၢဖး နဲလၢထးဆၢပိးထးဂဲးဖး အကိၣ်အဖျိးယီၣ် ထုၤဝါဒဲဒဲ အ့ၤ. ဆၢမၢမုၢ်ဒဲ လၢဖးယီၣ် ဂဲၤထီၣ်စီၣ်ဝါလၢ ပခိၣ်ဘဲဒဲဒဲဖးခိၣ်အဝိး ပဖျိးလိၤဝဲဒုး မၢထွာကထီၣ်ဘၢကထီ အနံ့အိၣ် (၇၀)ဘျဲယုး, လါနၢ ပထိးစၢပဒဲးနးဆိၣ်အ့ၤ ပကဘၢဂဲးဝဲ ပိးထးဆၢ လၢယၢခါဒဲဒဲလီၤ.

လၢအဖိးခွဲၤ ဂ့ၣ်နံ့အထီၣ်ဖး? ဆၢဒုးဆၢခး အၢလဲၣ်ထးထဲ? အဝဲလၢစီၣ်နီၣ်ခိၣ်ဆၢဒုး, ဆၢအိၣ်ပထုၤခွဲၤ ဆၢဒုးဆၢခး, ထံၣ်လၢခးဖး? ဆၢမုၢ်ဆၢဂ့ၤအဂး ခဲးပိးလၢထဲလၢ ထံၣ်ခးဂဲး အဆၢဒုးဂဲၤအိၣ်ထးဝါလီၤ လါနၢဂ့ၣ် ထံၣ်လၢခးဖး? ဆၢမုၢ်ဆၢဂ့ၤအဂး အခိးအတၢ ဂဲၤကဲထးဝါနးမံ့အံၤ, အခဲးအဂ့ၣ် ဖျိးထးဝါနးမံ့ အ့ၤ အၢဒဲဆၢ, ဆၢဒုးဆၢယၢ ဂဲးဆိၣ်ထး အထးဝါလၢ ခးပယး ထးဘဲယၢအဖးလီၤ.

ဆၢနီၣ်အကိၣ်? ကိးအဆၢအထီၣ်ဒုး ဘၢအိၣ်လၢ ဆၢထုးဘုထုးဝဲ, ဘၢမံၢ်ခံၢ်မဲးမဲးလၢဂ့, ဘၢအိၣ်တဲး ဝဲးဒဲဒဲ ကျးစၢဂဲးဝဲ လၢကနုၤလၢပိးထးဆၢအဂး မိၣ်ဒုးသ့ယၢ ပကဲးထးထဲဘၢ ပၢကိးကဲးနီၣ်လီၤ.

အလၢဆၢထုၤ ပဆိၣ်မုၢ်လါလၢ ပုဖျိးဝဲဘၢမုၢ်ခွါ အိၣ်လၢထံၣ်လၢခးဖး? လၢဖးဒဲ အိၣ်လၢထံၣ်ခးဂုၢ်က ဝဲလၢဖး ဘဲခးခိၣ်စီၣ်ဘၢအူကံ့ဒဲ ခိၣ်ခါအဆၢဆၢလၢဖး အိၣ်က့ၣ်နဲလၢထး ဆၢပိးထးခါ အကိၣ်အဖျိးအဝိး ကဆၢထုၤ ဂုးခါဒုးဒုးဂီၣ် ကဆၢထွာ ဖိၤထွာဝါ ထံးလၢထီၣ်လၢလၢ ဆၢသ့အိၣ်ဝဲအိၣ်အဝိး မိၣ်ဒုးသ့ယၢ ပကဲးထးထဲဘၢဝါလီၤ.

လဲၣ်ထုၤနီၣ် ဖျိးဆၢဆၢပိးထး ဖိၣ်ပုၤဝဲအဆၢဘၢဒဲ ခိၣ်ခါဖျိးဝါ အနံ့(၇၅)နံ့ယီၣ် အထးဖး? ဆၢ မၢလၢမၢဖးဘၢဝါ ဖျိးဆၢ မၢတုရၢမုၢ်နံ့ ကတုဘၢကတု ထီၣ်စီၣ်လၢ (၇၄)ဝါကတု နဝါဒဲဒဲ ထီးမုၢ်ဆၢကနံ့ ယီၣ်နီၣ် ခဲးဖျိးလၢ ပုဖျိးဆၢဝဲဘၢမုၢ်ခွါ ထံၣ်ဖိၣ်ခးခါခါမုး လၢသ့ဆိၣ်ဝဲဒဲ ဝဲအဲဆၢဆၢဝဲလၢဖး အိၣ်ဝါ အါမၤဒဲဒဲ ဆၢထွာမၢဆၢဒဲဒဲ ပၢအကိၣ်နီၣ်လီၤ. ပုဖျိးထးဆၢယၢ ပကနုၤထးပိးလၢ ယုၤယုၤပဒဲကဲး စံးခိး စံးတၢထဲဘၢ ပုဖျိးခိၣ်ခါ ဝိးဒုး ထံၣ်ဖိၣ်ခးခါ ခါမုး လၢဖးလၢခွဲၤအဝဲမၢ ဘဲမၢတုရၢ ဝိးလၢဖးဂီၣ်တး ဆိၣ် ဂ့ဆိၣ်ဘွဲဘၢ ပၢကိးကဲးလၢ ကအိၣ်မၢ ဆၢထုၤဂုးခါဝါ လၢဆၢအဲဆၢကံ့ ဆၢမုၢ်ဆၢဂ့ၤ ဆၢယံးဆၢဂီၣ် လၢသ့ကဖျိးပး ဝဲကဖျိးပးနီၣ်အကိၣ် ဆိၣ်ကဲဆိၣ်ဘွဲဘၢ ပၢကိးကဲးလၢ (၇၄)ဝါကတု ဖျိးဆၢမၢတုရၢ အမု နံ့ယီၣ်နီၣ်လီၤ.

တီၢ်တီၢ်, ဒုးဒုး, ပုၤပုၤ, ပုးပုး လၢဆၢမၢနး

ဖျိးဆၢဆၢဖိးဖျးဒုးမုဒိၣ်
ဒုးဆၢမၢလးမိထုၤ
ခး ဂုၤ လဲၤ

